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Deltagere:  Sanne  Jensen,  Agnes  Holst,  Stefan  Kragh,  Vita  Kathrine  Bisgaard,  Ruben  Bred-
holt,  Pia  Westhoff,  Henrik  Lauridsen,  Kirsten  Ægidius,  og  Axel  Lander  Rømer  

Afbud:   Agnes   Engemann,   Stine   Jørgensen,   Christina   Thurid   Rokkjær   og   Maiken   Bakkær  
Faarvang.  

Sted:  
Lokale  4,  1.  sal  
Borgerhuset  Stationen  
Ll.  Sct.  Hans  Gade  7  
8800  Viborg     
  
  
           

Kl.  09:00-09:15:   Punkt  1  
Kl.  09:15-09:45:   Punkt  2  
Kl.  09:45-10:00:   Punkt  3  
Kl.  10:00-10:30:     Punkt  4  
Kl.  10:30-10:45:   Pause  
Kl.  10:45-11:30:   Punkt  6  
Kl.  11:30-12:00:   Punkt  7  
Kl.  12:00-13:00:   Frokost  
Kl.  13:00-14:00:   Punkt  9  
Kl.  14:00-14:30:   Punkt  10  
Kl.  14:30-14:45:   Punkt  11  
Kl.  14:45-15:05:   Punkt  12  
Kl.  15:05-15.20:   Punkt  13  
Kl.  15:20-15.30:   Punkt  14  
Kl.  15.30-15.40:   Punkt  15  

  
       

  

Forklaring  af  forkortelser:  
(D)  =  Drøftelse  
(O)  =  Orientering  
(B)  =  Beslutning  
  
  
  

  

Dagsorden  til  møde:   Dato  for  møde:  
Regionsbestyrelsesmøde  

  
8.  marts  2018  

For  referat:  Ida  Nørregaard  Nielsen    
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Regionsbestyrelsesmøde    
  
  

1)   Kl.  9:00-9:15  
Velkommen  til    
             
Sagsfremstilling:  
•   Valg  af  ordstyrer  
•   Godkendelse  af  dagsorden  
•   Punkter  til  eventuelt  

 
Sagsbehandling:  
Stefan  var  ordstyrer  første  halvdel  af  mødet.  
Agnes  var  ordstyrer  anden  halvdel  af  mødet.  
 

  
2)   Kl.  09:15-9:45    
100  års  jubilæum  for  Danske  Fysioterapeuter  (O)  
  
Indstilling:    
Det  indstilles,  at  bestyrelsen  tager  orienteringen  til  efterretning.  
  
Sagsfremstilling:  
Den  16.  maj  afholdes  100  års  jubilæumsarrangement  for  Danske  Fysioterapeuter  i  Region  
Midtjylland.  Formanden  orienterer  om  programmet,  økonomien  samt  bestyrelsens  rolle  i  lø-
bet  af  arrangementet.  Se  desuden  bilag  5.  

  
Sagsbehandling:  
Formanden  orienterede  om  programmet  for,  samt  de  praktiske  opgaver  forbundet  med,  100  
års  jubilæet.  Der  er  i  alt  300  billetter  udbudt  til  jubilæet,  og  åbningstaleren  vil  være  region-
rådsformand  Anders  Kühnau.  Formanden  bemærkede,  at  der  samme  dag,  forinden  jubilæ-
et,  afholdes  et  regionsbestyrelsesmøde.  
  
Formanden  orienterede  yderligere  bestyrelsen  om,  at  der  er  usikkerhed  om,  hvorvidt  Silke-
borg   Gymnasium   har   de   tekniske   remedier,   som   oplægsholderen   Chris   McDonald   efter-
spørger.  I  den  forbindelse  vil  formanden  besøge  Silkeborg  Gymnasium  for  at  tale  om  plan-
lægningen  af   jubilæumsafholdelsen.  Formanden  vil   orientere  bestyrelsen  om  drøftelserne  
med  Silkeborg  Gymnasium.  
  
Bestyrelsen  påpegede,  at  bestyrelsen  skal  fungere  som  værter  for  jubilæet,  hvorfor  de  har  
ansvaret  for  at  sikre,  at  arrangementet  har  det  rette  format.  Såfremt  Silkeborg  Gymnasium  
ikke  egenhændigt  kan  stille  de  nødvendige  remedier  til  rådighed,  for  at  leve  op  til  dette  for-
mat,  tilfalder  opgaven  regionsbestyrelsen.  

  
Formanden  bemærkede,  at  det  er  vigtigt,  at  bestyrelsen  afsætter  hele  dagen  og  aftenen  d.  
16.  maj  til  både  regionsbestyrelsesmøde  samt  100  års  jubilæum.  
  
Bestyrelsen  drøftede  endvidere,  om  det  på  dagen  skal  være  synligt,  hvem  der  deltager  fra  
regionsbestyrelsen.  Bestyrelsen  besluttede,  at  dette  videre  overvejes  og  eventuelt  koordi-
neres  på  mail.  
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3)   Kl.  9:45-10:00  
Kort  orientering  om  økonomien  ved  arrangementet  Temaeftermiddag  
om  Palliation  (O)  (D)  
  
Indstilling:  
Det  indstilles,  at  bestyrelsen  tager  orienteringen  om  økonomien  ved  arrangementet  Tema-
eftermiddag  om  Palliation  til  efterretning.  
  
Sagsfremstilling:  
Formanden  vil  kort  gennemgå  nedenstående  prisoversag  og  regnskab  for  medlemsarran-
gementet  Temaeftermiddag  om  Palliation.  Samme  regnskab  findes  i  bilag  1.  Arrangemen-
tet  blev  afholdt  d.  18.01.2018.  
  
Forud  for  arrangementet  præsenterede  arrangørerne  et  prisoverslag  ved  deltagelse  af  65  
personer:  

  
Prisoverslag  for  Temaeftermiddag  og  Palliation  (ved  65  deltagere)  

Lokaleleje   1100  kr.  
Forplejning   (80  kr.  pr./per.)  5120  kr.    
Undervisningshonorar   2000  kr.  
Kørselsudgifter  (oplægsholdere)   (3,54*  60)  212,4  kr.  

  
Det  samlede  prisoverslag  er:  8432,4  kr.  
  
Regnskabet  for  arrangementet  ser  ud  som  følger  (samme  regnskab  kan  findes  i  bilag  1):  
  

Regnskab  for  Temaeftermiddag  om  Palliation  (ved  64  deltagere)  
Lokaleleje   1100  kr.  
Forplejning   4096  kr.    

-   Eks.  moms   1024  kr.  
Undervisningshonorar   2000  kr.  
Kørselsudgifter  (oplægsholdere)   (120  km  *  3,54)  424,8  kr.  

  
Det  samlede  regnskab  for  arrangementet  er  på:  8644,8  kr.  
Det  vil  sige,  at  differencen  mellem  prisoverslag  og  regnskab  er  på:  -212,4  kr.  

  
Sagsbehandling:  
Formanden  orienterede  bestyrelsen  om  arrangementsdagen.  Der  var  i  alt  65  deltagere,  og  
deltagerne  fik  en  masse  ud  af  fokusset  på  netværksdannelse.  Dertil  var  der  nogle  faglige  
oplæg.  Overordnet  set  var  arrangementet  en  succes.  Dog  bemærkede  formanden,  at  det  
var  ærgerligt,  deltagerne  ikke  mødte  op  til  valgmødet  samme  dag.  
  
Formanden  påpegede  vigtigheden  af  at  følge  op  på  medlemsarrangementer,  da  disse  af-
holdes  for  penge  afsat  i  regionens  budget  og  især  i  lyset  af,  at  der  har  været  økonomiske  
udfordringer  i  Region  Midtjyllands  budget.  Overordnet  var  der  kun  en  mindre  difference  
mellem  prisoverslag  og  regnskabet  for  arrangementet,  og  dette  skyldtes,  at  den  ene  af  op-
lægsholderne  havde  en  ekstra  køretur  til  et  planlægningsmøde  med  den  anden  oplægs-
holder.  

  
Et  bestyrelsesmedlem  bemærkede,  at  der  i  sagsfremstillingen  mangler  en  note  om,  hvor  
meget  udgifterne  ved  dette  medlemsarrangement  udgør  af  hele  budgettet  –  da  det  ville  
være  godt  at  se  udgifterne  i  en  større  kontekst.  
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Bestyrelsen  drøftede  endvidere,  hvorvidt  der  var  bestyrelsesdeltagelse  
ved  medlemsarrangementet.  Her  blev  det  nævnt,  at  formanden  deltog  
som  den  eneste  fra  bestyrelsen.  Bestyrelsen  drøftede  i  den  forbindelse  vig-
tigheden  af  at  få  koordineret  bestyrelsesdeltagelse,  så  det  ikke  altid  er  for-
manden,  der  repræsenterer  bestyrelsen  ved  medlemsarrangementerne.  

  
Sidst  drøftede  bestyrelsen  det  kommende  medlemsarrangement  tirsdag  d.  13.  marts  med  
temaet  ”Hvad  er  fysioterapi?”.  Her  nævnte  flere  af  bestyrelsesmedlemmerne,  at  de  ville  
deltage  arrangementet.  
  
Bestyrelsen  drøftede,  at  der  også  er  interesse  for  medlemsarrangementer,  som  ikke  er  
fagarrangementer.  Det  blev  nævnt,  at  bestyrelsen  finder  det  vigtigt  at  lave  medlemsarran-
gementer,  der  også  fokuserer  på  andet  end  det  faglige  fællesskab  for  fysioterapeuter.  Be-
styrelsen  drøftede,  at  det  er  vigtigt  at  turde  satse  på  anderledes  arrangementer.  
  

4)   Kl.  10:00-10:30    
Fremlæggelse  af  foreløbigt  regnskab  2017  (O)  (D)  
  
Indstilling:    
Det  indstilles,  at  bestyrelsen  tager  orienteringen  om  det  foreløbige  regnskab  for  2017  til  ef-
terretning.  

  
Sagsfremstilling:  
Formanden  fremlægger  det  foreløbige  regnskab  for  2017.  Bestyrelsen  kan  med  fordel  ori-
entere  sig  i  medsendte  bilag  2  og  4.  Bemærk  at  bilag  4  er  et  excel-ark,  som  indeholder  
samtlige  regioners  regnskab.  Region  Midtjyllands  regnskab  åbnes  ved  at  vælge  kode  107,  
som  er  Region  Midtjyllands  konteringskode.  
  
Herunder  er  indsat  et  let  og  overskueligt  foreløbigt  regnskab  for  2017:  
Det  foreløbige  slutresultat  for  2017  er  på  79.936  kr.  
  
Det  samlede  budget  for  2017  er  på:  508.458  kr.  
De  samlede  udgifter  for  2017  udgør  foreløbigt:  475.003  kr.  
De  samlede  indtægter  for  2017  udgør  foreløbigt:  554.939  kr.  
  
Hovedtallene  for  regnskabet  2017  er  som  følger:  
  
Udgiftsposter   Budgetteret  2017   Foreløbige  udgifter  
Administration   80.000  kr.   75.770  kr.  
Studentermedhjælper   90.000  kr.   108.226  kr.  
Web   12.500  kr.   12.382  kr.  
Formand   50.000  kr.   35.604  kr.  
Bestyrelsen   190.833  kr.   139.087  kr.  
Generalforsamling   59.125  kr.   62.683  kr.  
Medlemsaktiviteter   25.000  kr.   41.251  kr.  
Diverse   1000  kr.   -  

  
  

Sagsbehandling:  
Formanden  orienterede  bestyrelsen  om  det  foreløbige  regnskab  for  2017.  Hertil  blev  det  
bemærket,  at  regnskabet  ikke  officielt  er  lukket  endnu,  men  at  det  endelige  regnskab  
sandsynligvis  vil  være  lig  det  foreløbige.  Formanden  bemærkede  yderligere,  at  der  er  ble-
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vet  fulgt  op  på  betalingen  af  TR-netværksmøderne,  og  at  disse  er  konteret  
korrekt  (betalt  centralt).  
Formanden  nævnte  over  for  bestyrelsen,  at  der  på  nuværende  tidspunkt  
bliver  udarbejdet  en  oversigt  over,  hvordan  poster/udgifter  skal  konteres.  
  
Et  bestyrelsesmedlem  spurgte  til,  hvor  meget  der  kan  rykkes  rundt  på  budgetposterne  ift.  
slutresultatet  (overskud).  Til  dette  orienterede  formanden  om,  at  bestyrelsen  selv  afgør  
hvor  meget  af  overskuddet,  der  skal  overføres  til  det  efterfølgende  års  budget  –  og  hvad  
pengene  skal  gå  til.  I  den  forbindelse  drøfter  bestyrelsen  vigtigheden  af,  at  have  et  øko-
nomisk  råderum  til  uforudsete  udgifter  og  til  at  øge  budgettet  på  de  poster,  hvor  det  giver  
mening.  
  
Formanden  orienterede  bestyrelsen  om,  at  reglerne  for  overskud  i  slutresultatet  er,  at  hele  
overskuddet  som  udgangspunkt  overføres  til  næste  års  budget.  Proceduren  for  underskud  
er  ikke  helt  lige  så  fast,  men  på  baggrund  af  tidligere  situationer,  hvor  en  region  har  haft  
underskud,  tegnes  der  et  billede  af,  at  regionen,  i  et  sådan  tilfælde,  modtager  et  ekstra  til-
skud.  
  
Et  bestyrelsesmedlem  spurgte  til,  om  der  var  en  bestemt  årsag  til,  at  posten  ”medlemsar-
rangementer”  er  gået  i  minus.  Dertil  orienterede  formanden,  at  der  ikke  blev  lavet  efterju-
steringer  af  budgettet,  men  at  der  løbende  blev  holdt  øje  med,  om  der  var  overskud  på  
slutresultatet.  
  

  
5)   Kl.  10:30-10:45  

Pause    
  

        
6)   Kl.  10:45-11:30  

Justering  af  budget  2018  og  budgetplanlægning  for  2019  (O)  (D)  (B)  
  
Indstilling:  
Bestyrelsen  skal  på  baggrund  af  foreløbig  regnskab  for  2017  tage  en  beslutning  om  ende-
ligt  budget  for  2018  samt  budgetplanlægge  2019.    

  
Sagsfremstilling:  
Bestyrelsen  kan  med  fordel  orientere  sig  i  bilag  3,  som  er  en  oversigt  over  de  foreløbige  
budgetter  for  2018  og  2019.  En  let  og  overskuelig  oversigt  over  budget  2018  samt  2019  
præsenteres  herunder.  
  
Budgetjustering  2018:  
  
Det  foreløbige  budget  for  2018  gennemgås  af  formanden  med  henblik  på,  at  bestyrelsen  
derefter  kan  drøfte  eventuelle  ændringer  eller  rettelser  af  udgiftsposterne.  Udgiftsposterne  
”medlemsaktiviteter”  og  ”temadage”  er  de  mest  oplagte  poster  ift.  at  diskutere  budgetjuste-
ringer.  
  
Først  præsenteres  det  foreløbige  budget  for  2018.  
Det  forventede  slutresultat  er  på:  98.852  kr.  
  
De  forventede  samlede  udgifter  udgør:  536.000  kr.  
De  forventede  samlede  indtægter  udgør:  634.852  kr.  
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Hovedtallene  i  budgettet  er  som  følger:  

  

Udgiftsposter   Budgetteret  2018  
Administration   97.000  kr.  
Web   12.000  kr.  
Studentermedhjælper   95.000  kr.  
Formand   50.000  kr.  
Bestyrelsen   150.000  kr.  
100  års  jubilæum   25.000  kr.  
Medlemsaktiviteter   56.000  kr.  
Tema-dage   50.000  kr.  
Diverse   1000  kr.  
  
Budgetplanlægning  2019:  
  
Dernæst  gennemgås  det  foreløbige  budget  for  2019  med  henblik  på,  at  bestyrelsen  kan  
drøfte  budgettet  og  komme  med  forslag  til  ændringer  eller  rettelser.  Udgiftsposterne  ”med-
lemsaktiviteter”,  ”temadage”  og  ”generalforsamling”  er  de  mest  oplagte  poster  ift.  at  disku-
tere  budgetjusteringer.  
  
Det  forventes,  at  der  kan  overføres  98.852  kr.  fra  2018  til  budgettet  i  2019.  
Dertil  er  det  forventede  slutresultat  på:  93.643  kr.  
  
De  forventede  samlede  udgifter  udgør:  560.125  kr.  
De  forventede  samlede  indtægter  udgør:  653.768  kr.  
  
Hovedtallene  i  budgettet  er  som  følger:  

  
Udgiftsposter   Budgetteret  2019  
Administration   97.000  kr.  
Web   12.000  kr.  
Studentermedhjælper   95.000  kr.  
Formand   50.000  kr.  
Bestyrelsen   150.000  kr.  
Generalforsamling   59.125  kr.*  
Medlemsaktiviteter   56.000  kr.  
Tema-dage   50.000  kr.  
Diverse   1000  kr.  
  
*  Budgettet  for  GF  2019  tager  udgangspunkt  i  budgettet  for  GF  i  2017.  
  
Sagsbehandling:  
Formanden  lagde  op  til  en  fælles  drøftelse  i  bestyrelsen  omkring  hvilke  justeringer,  der  
skal  laves  i  budgetterne  for  2018  og  2019.    
  
Formanden  bemærkede,  at  Region  Midtjylland  og  Regions  Syddanmark  ligner  hinanden  
på  en  række  punkter  –  bl.a.  er  der  samme  antal  bestyrelsesmedlemmer,  og  RB-møderne  
afholdes  meget  lig  hinanden.  Formanden  forslog  i  den  forbindelse,  at  bestyrelsen  kan  bru-
ge  Syddanmark  som  sammenligningsgrundlag  ift.  hvad  der  skal  budgetteres  til  bestyrel-
sesposten.  
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Bestyrelsen  drøftede  ydermere  muligheden  for,  at  afsætte  penge  i  budget-
tet,  som  skal  gå  til  ad  hoc  frikøb  af  bestyrelsesmedlemmer  fx  i  forbindelse  
med  politisk  arbejde.  Bestyrelsen  er  generelt  enige  om,  at  afsætte  penge  til  
ad  hoc  frikøb  i  de  fremtidige  budgetter  (budget  2018  inkluderet).  
  
Dernæst  drøftede  bestyrelsen  muligheden  for  at  sætte  penge  af  til  ”mini  fag-festival”  (fa-
gets  dag)  i  de  år,  hvor  der  ikke  arrangeres  fagfestival.  I  den  forbindelse  blev  det  nævnt,  at  
det  kunne  være  fint  at  afholde  arrangementer,  der  lokker  de  studerende  og  fagselskaberne  
til.  Muligheden  for  at  inddrage  medlemmer  til  at  arrangere  og  koordinere  sådanne  mini  fag-
festivaller  blev  også  drøftet.  Dog  blev  det  i  denne  sammenhæng  pointeret,  at  det  stadig  er  
nødvendigt,  at  bestyrelsesmedlemmer  indgår  i  arrangering  og  koordinering.  Bestyrelsen  
var  enige  om,  at  en  sådan  mini  fag-festival  skal  bruges  politisk,  og  derfor  skal  bestyrelsen  
sætte  en  faglig  retning  på,  hvad  der  skal  løftes  på  sådan  en  dag.  
  
  
Justeringer  af  tal  i  budgetterne:  
  
For  budget  2018  blev  bestyrelsen  enige  om  at  justere  følgende  poster:  
  

•   Der  afsættes  95.000  kr.  til  studentermedhjælperen  (fejl  at  der  blev  skrevet  85.000  
kr.  i  sagsfremstilling  og  bilag)  

•   Der  afsættes  170.000  kr.  til  bestyrelsesposten  
•   Der  afsættes  yderligere  20.000  kr.  til  ad  hoc  frikøb  af  regionsbestyrelsesmedlem-

mer  
•   Budgetposten  medlemsaktiviteter  er  allerede  skruet  op  til  56.000  kr.,  der  gøres  der-

for  ikke  andet  ved  denne  post  
•   Der  afsættes  25.000  kr.  til  100  års  jubilæet  

  
Bestyrelsen  understregede  vigtigheden  af  at  have  lidt  ekstra  overskud  i  2018,  som  kan  
bruges  til  GF  i  2019.  Dertil  blev  det  aftalt,  at  studentermedhjælperen  prøver  at  udregne  en  
enhedspris  for  RB-møderne.  
  
For  budget  2019  blev  bestyrelsen  enige  om,  at  vedholde  budgettet  fra  2018  dog  med  én  
enkelt  tilføjelse:  

•   Der  afsættes  75.000  kr.  til  Generalforsamling  2019.  
  

 
 

7)   Kl.  11:30-12:00  
Valg  af  suppleant  til  hovedbestyrelsen  for  formand  (D)  (B)  
    
Indstilling:  
Bestyrelsesmedlemmerne   bedes   inden  RB-mødet   overveje,   hvorvidt  man   ønsker   at   stille  
op  som  suppleant  til  hovedbestyrelsen.  Dertil  bedes  bestyrelsen  beslutte,  hvem  der  skal  til-
træde  som  suppleant  til  hovedbestyrelsen.  

 
Sagsfremstilling:  
Suppleantens   funktion   er   at   tiltræde   i   hovedbestyrelsesarbejdet,   såfremt   formanden   ikke  
har  mulighed  herfor.  
  
Nedenfor  findes  et  udklip  af  forretningsordenen,  der  beskriver  formålet  med  udpegelsen  af  
en  næstformand:  
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”Såfremt  regionsformanden  har  forfald  til  mere  end  to  på  hinanden  følgen-
de   hovedbestyrelsesmøder,   indtræder   et   regionsbestyrelsesmedlem   i   ho-
vedbestyrelsen   som   suppleant   for   regionsformanden.   Efter   generalforsam-
lingen  udpeger  regionsbestyrelsen  suppleanten  af  sin  midte.”  
  
Bestyrelsen  bedes  drøfte  og  beslutte,  hvem  der  skal  tiltræde  som  suppleant.  
  
Sagsbehandling:    
Formanden  præsenterede  punktet.  Formanden  udtrykte  tvivl  om,  hvorvidt  det  er  nødvendigt  
med  udnævnelse  af  en  suppleant  til  hovedbestyrelsen.  
  
Bestyrelsen  drøftede  nødvendigheden  af  en  sådan  udnævnelse  af  suppleant.  Det  blev  på-
peget,  at  hvis   formanden  af  uvisse  grunde   ikke  kan  udføre  sine  opgaver  som  formand  (fx  
ved  langvarig  sygdom),  vil  det  alligevel  være  nødvendigt  med  en  mere  permanent  løsning  
(fx  konstituering  af  midlertidig   formand),  hvorfor   suppleanten   til   hovedbestyrelsen  vil   blive  
unødvendig.  Bestyrelsen  pegede  samlet   på,   at   forretningsordenen  skal  ændres   til,   at   der  
skal  være  en  suppleant  til  stede  i  hovedbestyrelsesmøder,  hvor  formanden  ikke  kan  delta-
ge  –  men  at  der   ikke  peges  på  en  konkret  suppleant,  så  denne  kun  udpeges,  såfremt  det  
bliver  nødvendigt  (forfald  til  to  møder).  
  
Det   blev   besluttet,   at   formanden   og   studentermedhjælperen   krydstjekker,   hvad   der   står   i  
vedtægterne   omkring   suppleanter   til   hovedbestyrelsen   samt   skriver   ind   i   forretningsorde-
nen,  hvad  der  skal  gøres,  hvis  formanden  har  forfald  til  mere  end  to  hovedbestyrelsesmø-
der.  
  

8)   Kl.  12:00-13:00  
Frokost  
  

9)   Kl.  13:00-14:00  
Plenumdiskussion  af  aktuelle  politiske  emner  for  Region  Midtjyllands  kommuner  (D)  
  
Indstilling:  
Det   indstilles,   at   bestyrelsen   drøfter   lokale   emner,   der   har   fyldt   i   valgkampen   i   Region  
Midtjylland  op  til  kommunal-  og  regionsvalget  november  2017.  
Er  der   i  nogle  kommuner,  eller   i   regionen,  sundhedspolitiske  emner,  der  fylder  aktuelt,  vil  
det  også  være  relevant  at  drøfte  dem  her  
  
  
Sagsfremstilling:  
Bestyrelsen  byder   ind  med   lokale   valgemner   fra  bopæls-  eller   arbejdskommune,  der  har  
sundhedspolitisk   fokus.  Dette  er  med  henblik  på,  at  kunne   lave   introduktionsmail  med   lo-
kalt  islæt  til  politikerne.  Herefter  vil  listen  blive  sendt  til  Danske  Fysioterapeuters  sekretari-
at,   der   vil   skrive   henvendelserne.   Emnerne   noteres   løbende   som   diskussionen   skrider  
frem  på  mødet.  
  
Sagsbehandling:  
Formanden  præsenterede  punktet  og  lagde  op  til  en  drøftelse  af  relevante  sundhedspoliti-
ske  problemstillinger  i  Region  Midtjyllands  kommuner.  Følgende  kommuner  og  sundheds-
politiske  emner  blev  nævnt  i  plenumdrøftelsen:  
  
Lemvig:  

•   Lægemangel  
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•   Demografiske  udfordringer  med  mange  ældre  
 

Holstebro:  
•   Lægemangel  
•   Demografiske  udfordringer  med  mange  ældre    

  
Aarhus:  

•   Handicapområdet  –  Aarhus  Kommune  har  modtaget  en  del   klagesager,   og  de  er  
blevet   tabt.   Problemer   med   at   give   folk   den   hjælp,   de   har   krav   til   (gælder   både  
voksne  og  børn)  

•   Ældreområdet  
•   Træningsforløbene  hos  Falck  er  ikke  effektive  nok,  da  der  er  for  få  fysioterapeuter  

til  for  mange  mennesker.  Falck  Health  Care  er  heller  ikke  godt  nok.  
•   IT-Udfordringer  pga.  skift  af  IT-system  (Sundheds-  og  omsorgslinjen).  

  
Regionen:  

•   Genoptræningsplaner   –   Problematik   vedrørende   om   der   leveres   de   genoptræ-
ningsplaner  der  skal   til.   I  øjeblikket  bliver  der   lavet   flere  GOP’er.  Fokus  bør  være  
på,  at  ressourcerne  skal  bruges  på  de  patienter,  hvor  det  har  en  reel  effekt  og  der-
med  har  behov  for  det.  Hvem  laver  GOP  (sygeplejerske,  læger,  fysser)?  Endnu  et  
problem   i  den   forbindelse  er,  at   fysioterapeuter   ikke  kan  bestemme,  hvor   lang   tid  
GOP’erne  skal  løbe  over.  

•   Det  ældremedicinske  område  
•   Psykiatri  
•   Det  højspecialiserede  område  for  neurologi  
•   Besparelser  på  sygehusene  samt  effektivitetskrav  osv.  fyldte  meget  i  valgkampen.  
•   Fysioterapeuter  på  sygehuse:  Temaet  kvalitet  og  kompetencer.  

  
Skive:  

•   Handicapområdet  (voksne  og  børn)  
  
Ikast-brande:  

•   Ældreområdet  (løft  af  ældres  funktionsniveau)  
  
Hammel:  

•   Psykiatri-  og  socialområdet  
•   Mangler  SOSU-personale   (grundet  dårlig   løn  og  arbejdsvilkår)  –   i  den   forbindelse  

skal   fysioterapeuter   ikke   overtage   SOSU’ernes   arbejde  men   bakke   op   om   bedre  
vilkår  for  SOSU  og  SOSU-hjælpere.  (Fysioterapi  til  at  træne  mestring  og  ikke  til  at  
løse  plejeopgaverne.   I   tværfagligt  samarbejde  må  man  også  fokusere  på  nogle  af  
de  opgaver,  der  ikke  normalt  falder  inden  for  ens  arbejdsområde  –  så  længe  det  ik-
ke  falder  direkte  inden  for  andet  fagområde.  

•   Psykiatriområdet  
  
Herning:  

•   Lægemangel  –  to  nye  0-ydernumre  
  
Randers:  

•   Lægemangel  
  
Generelt  beskæftigelsesindsatsen:  
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•   Analyse   af   effekten   af   ressourceforløbene   i   kommunerne.   Der   er  
ikke  nok   tilbud   i   indsatsen   ift.  hvor  kompleks  målgruppen  egentlig  
er.  Det  er  her  vigtigt,  at  der  er  en  bred  faglighed  til  stede,  hvis  res-
sourceforløbene  skal  give  mening.  Her  kan  man  tænke  fysioterapeuter  
ind.  Dog  skal  man  være  opmærksom  på   ikke  kun  at   tænke  ressourceforløb  –  der  
kan   også   være   mennesker,   som   er   sat   uden   for   arbejdsmarkedet   af   en   anden  
grund   –   fx   pga.   fysisk   lidelse.   Fysioterapeuter   kan   også   være   relevante   her   bl.a.  
med  ”almindelig  træning”  for  langtidssygemeldte.    

  
  

10)  Kl.  14.00-14.30  
Status  på  OK  18  (O)  (D)  
  
Indstilling:  
Det   indstilles,  at  bestyrelsen  tager  orienteringen  om  status  på  OK  18  til  efterretning  samt  
drøfter,  hvordan  stemningen  er  på  de  arbejdspladser,  bestyrelsen  har  berøring  med.  
  
Sagsfremstilling:  
Formanden  giver  en  kort  status  på  OK  18  som  oplæg  til  den  efterfølgende  diskussion.  Be-
styrelsen  kan  med  fordel  orientere  sig  i  fællesmailen  udsendt  d.  28/2  angående  status  på  
OK  18  og  den  videre  plan  efter  forhandlingsnedbrud.  
  
Sagsbehandling:  
Formanden  præsenterede  punktet  og  gav  en  kort   status  på  OK  18.  De  offentlige  ansatte  
(fagbevægelserne)   har   varslet   strejke,   der   vil   omfatte   10  %   af   de   offentlige   ansatte.   Ar-
bejdsgiverne  har  efterfølgende  varslet   lockout,   som  vil   ramme  alle  offentlige  ansatte  med  
nogle  enkelte  undtagelser  (bl.a.  ældre,  handicap,  logistik  og  psykiatriområdet).  Pt.  arbejdes  
der  på  en  løsning  i   forligsinstitutionen,  men  forhandlingerne  her  er   lukkede  for  offentlighe-
den.  

  
Bestyrelsen  drøftede  OK  18  og  de  udfordringer,  som  er  forbundet  med  en  konflikt.  Et  besty-
relsesmedlem  pegede  på,  at  konfliktvarslet  skaber  en  uro  hos  medlemmerne,  da   ikke  alle  
er  klar  over,  hvordan  deres  økonomiske  situation  vil  påvirkes.  I  den  forbindelse  bemærkede  
bestyrelsesmedlemmet,  at  bestyrelsen  skal  udvise  lederskab  og  give  nogle  pejlemærker  til  
medlemmerne  ift.,  hvordan  de  skal  forholde  sig  til  hele  situationen.  Dertil  pointerede  et  an-
det  bestyrelsesmedlem,  at  der  også  er  forskel  på,  hvem  der  rammes,  afhængig  af  om  det  
ender   i  strejke  eller   lockout.  Denne  forskel  skal  også  videreformidles  til  medlemmerne.  Ift.  
at   formidle   informationen  om  konflikten  er  der  vedtaget  en   række   fælles  hashtags   for   for-
eningen.  Bestyrelsen  var  enige  om,  at  kommunikation  både  udadtil  og  på  tværs  af  de  invol-
verede  organisationer  og  fagforeninger  er  vigtig.  Det  er  vigtigt  at  blive  ved  med  at  sætte  fo-
kus  på  forhandlingerne  og  årsagen  til  en  potentiel  konflikt.  Bestyrelsens  bidrag  i  kommuni-
kationen   er   derfor   vigtigt.   Såfremt   bestyrelsesmedlemmerne   modtager   spørgsmål   eller  
henvendelser   omhandlende   konfliktsituationen,   som   bestyrelsesmedlemmerne   ikke   kan  
svare  på,  bør  bestyrelsesmedlemmerne  opfordre   til   at   ringe  eller   skrive  en  mail   til   fagfor-
eningen  –  sekretariatet  er  massivt  til  stede  for  at  yde  vejledning  ift.  strejke  og  den  potentiel-
le  konfliktsituation.  
  
Bestyrelsen  drøftede  endvidere  de  potentielle  implikationer  for  den  danske  model  set  i  lyset  
OK  18.  I  den  forbindelse  pegede  bestyrelsen  på,  at  de  kunne  det  være  relevant  at  få  en  op-
lægsholder  ud  til  regionsbestyrelsen,  som  kan  give  et  billede  af  den  danske  model  i  fremti-
den  og  de  dertilhørende  udfordringer.  Formanden  vil  følge  op  på  muligheden  for  et  sådant  
oplæg.  
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Bestyrelsen  diskuterede  også  problematikken  vedrørende  diskursen  om  de  
offentlige   ansatte   som   drevet   af   kald   og   ikke   økonomiske   betragtninger.  
Dertil  også  diskursen  om,  at  offentlige  ansatte  kræver  en  masse  uden  at  give  
noget.  Bestyrelsen  ønskede,  at  der  skal  gøres  op  med  disse  syn  på  offentligt  ansatte,  da  de  
varetager  vigtige  samfundsmæssige  opgaver  og  skal  anerkendes  og   lønnes  herefter.  Det  
skal  være  attraktivt  at  arbejde   i  den  offentlige  sektor,  så  der  også  ansættes  dem  med  de  
bedste  kvalifikationer  og  den  stærkeste  faglighed.  
  
Dertil  blev  det  nævnt,  at  det  på  mange  offentlige  arbejdspladser  er  svært  at  finde  overskud  
til  at  sætte  sig   ind  i  OK  18,  da  de  pt.  er  ramt  af  at  skulle  afskedige  en  del  ansatte  –  dette  
fylder  meget  på  de  besparelsesramte  arbejdspladser.  Bestyrelsen  var  enige  om,  at  det  er  
vigtigt  at  fokusere  på  at  skabe  solidaritet  blandt  de  offentlige  ansatte,  så  også  de,  som  ikke  
rammes  af  strejke  eller  lockout,  støtter  op  om  den  politiske  dagsorden  og  de  konfliktramte.  
Det  er  afgørende  at  kunne  mobilisere  en  bred  og  solidarisk  støtte  hos  de  offentlige  ansatte.  
  
Bestyrelsen  diskuterede  også  de  konsekvenser,  der  kan  være,  for  fagbevægelser  for  frem-
tiden,   i  et  større  perspektiv.  Det  bliver   løbende  sværere  at  få  medlemmer  til  at  se  sig  selv  
som  en  del  af   fagbevægelsen.  En  konflikt  kan  derfor  blive  et  vendepunkt   for   fagbevægel-
serne,  hvor   resultatet  af   forhandlingerne   (og  en  potentiel   konflikt)   kan  blive  afgørende   for  
fagbevægelsernes  udvikling   i   fremtiden.  De  studerende  blev  også  nævnt,  da  de  kan  ram-
mes  af  en  lockout,  da  deres  undervisere  rammes.  Det  er  vigtigt,  at  de  studerende  også  in-
formeres  af  foreningen,  samt  at  der  gøres  en  indsats  for  at  mobilisere  dem,  da  det  også  er  
deres  fremtidige  arbejdsmarked,  det  handler  om.  
  
Sidst  drøftede  bestyrelsen  udfordringerne  forbundet  med,  at  de  privatpraktiserende  ikke  må  
tage   konfliktramt   arbejde.  Her   er   det   vigtigt,   at   de   privatpraktiserende  har   gråzonerne   for  
øje  og  er  opmærksomme  på  overlap  mellem  det  offentlige  og  private  ift.  genoptræningspla-
ner  mv.  Hertil  nævnte  et  bestyrelsesmedlem,  at  det  er  vigtigt  at  tage  de  patienter  ind,  som  
får  en  henvisning.  Sundhedsloven  er  gældende,  selvom  der  kommer  konflikt.  
  

  
  

11)  Kl.  14:30-14:45  
Orientering  ved  bestyrelsen  
  
Indstilling:  
Bestyrelsesmedlemmerne  har  mulighed  for  at  orientere  resten  af  bestyrelsen  om  relevante  
oplevelser,  sager  eller  erfaringer.  
  
Sagsbehandling:  
Agens  H  orienterede  om  arbejdsvilkårsprojektet  på  sin  mands  arbejdsplads  (Elcon).  Status  
er,  at  projektet  går  rigtig  godt.  
  
Formanden  og  Ruben  orienterede  bestyrelsen  om,  at  de,  sammen  med  Agnes  E,  har  været  
på  konference   i  Viborg  om  fremtidens  sundhedsmedarbejdere.  Hanne  Roed  (regionsråds-
næstformand)  samt  Anders  Kjærulff  deltog  som  oplægsholdere.  Der  blev  hovedsageligt  talt  
om  fremtidens  borgere  og  i  den  forbindelse  efterspørgsel  efter  specialisering.  Her  blev  dis-
kuteret,  om  man  som  fagperson  skal  tones  inden  for  bestemte  områder  allerede  på  uddan-
nelsen.  Både  Hanne  Roed  og  Anders  Kjærulff  bakkede  ikke  op  om  at  skulle  tone  uddannel-
serne.  Så  selvom  at   fremtidens  borgere  bliver  mere  og  mere  komplekse,  skal  efteruddan-
nelsen  klares  efter  grunduddannelsen.  Ruben  talte  med  Kjærulff  om  at  skulle  prioritere  psy-
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kiatrien  –  og  det  var  der  opbakning   til.  Der  var  oplæg  om  demensarbejde  
og  relationsarbejde  –  fokus  på  sygeplejersker  (på  Dagmarsminde).  
  
Stefan  orienterede  om,  at  han  med  sit  erhvervsnetværk  prøver  at  etablere  et  
landkort  over  private  sundhedsforsikringer  i  Danmark.    
  

12)  Kl.  14:45-15:05    
Orientering  ved  TR    
  
Indstilling:  
TR  har  mulighed  for  at  orientere  bestyrelsen  om  nyt  fra  TR  
  
Sagsbehandling:  
Ruben  er  blevet  TR  fra  1.  marts.  
Mandag  er  der  indkaldt  til  TR-stormøde  i  tivoli.  
Danske  Regioner  holder  generalforsamling  d.  22  om  morgenen.  
  

13)  Kl.  15:05-15:20  
Orientering  ved  formanden    
  
Sagsbehandling:  
Formanden  orienterede  bestyrelsen  om,  at  de  har  modtaget  en  indbydelse  fra  Enhedslisten  
til   en   konference   d.   21/4   i   Silkeborg.  Bestyrelsesmedlemmerne   inviteres   til   at   stå   ved   en  
stand,  hvor  man  kan  præsentere  foreningens/bestyrelsens  forskellige  idéer  til  sundhedspo-
litiske   områder   (mail   er   sendt   ud   til   bestyrelsesmedlemmerne).   Bestyrelsesmedlemmerne  
kan  stå  i  stand  og  vælge  noget  ud,  så  det  passer  til   temaerne.  Bestyrelsen  drøftede  i  den  
forbindelse  muligheden  for  at  tage  et  ikke-bestyrelsesmedlem  eller  en  ildsjæl  med  til  konfe-
rencen  –  eventuelt  en  person  fra  en  af  de  faglige  selskaber.  Dertil  blev  der  sat  fokus  på,  at  
der  er  forskel  på,  om  man  skal  være  faglig  stærk  eller  have  politisk  tikke  for  at  stå  ved  en  
stand  til  konferencen.  Det  blev  påpeget,  at  det  kan  være  en  udfordring  at  formanden  tager  
afsted  med  en,  som  formanden  ikke  kender  –  især  ift.  at  få  timet  det  politiske  budskab.    
  
Axel  vil  undersøge,  om  han  kan  deltage  sammen  med  formanden.    
Formanden  skriver  tilbage  til  Lene  med  henblik  på  at  udforske,  hvem  der  deltager  ved  kon-
ferencen  (hvem  der  er  inviteret).  
  

 
14)  Kl.  15.20-15.30  

Formidling  
  
Sagsbehandling:  
Det  skal  formidles,  at  der  er  snakket  OK18  (der  er  lagt  billede  op  på  FB).  
Det  skal   ligeledes  formidles,  at  der  er  drøftet  og  godkendt  samt  at  der  er  planlagt  budget  
2018  og  2019.  
  
En  reminder  om  d.  16.  maj:  100  års  jubilæum.  
  

15)  Kl.  15:30-15:40  
Evt.  
Bestyrelsen  drøftede  valg  til  sektionsbestyrelserne.  
  
Efter  sidste  møde  fandt  et  bestyrelsesmedlem  en  artikel  fra  mandagmorgen,  der  passede  
til   dagsordenen   ift.  marginaliserede   grupper   i   beskæftigelsesindsatsen.   I   den   forbindelse  
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drøftede   bestyrelsen   muligheden   for   at   tilegne   sig   materiale,   der   kunne  
underbygge  diskussioner  –  også  selvom  det  koster  nogle  penge.  
Formanden  undersøger  muligheden  for  at  kunne  tilgå  mandagmorgen.  
  
Formanden  orienterede  bestyrelsen  om,  at   formanden  havde  haft   kontakt  med  Psykiatri-
Listen  ift.  at  en  politiker  kunne  komme  på  besøg  til  et  RB-møde  (Mikkel  Rasmussen).  Det  
lykkedes  ikke  denne  gang.  Formanden  skrev  også  til  Sara  Ipsen  (demensfysioterapeut)  ift.  
besøg  til  RB-mødet.  Formanden  vil  videre  undersøge  muligheden  for,  om  Mikkel  Rasmus-
sen  og  Sara  Ipsen  begge  kan  deltage  ved  næste  RB-møde.  
  
Bestyrelsen  drøftede  ønsker  til  lokalitet  for  internat.  Bestyrelsen  var  enige  om,  at  der  skulle  
undersøges  hvilke  hoteller,  foreningen  har  firmaaftaler  med.  Bestyrelsen  var  enige  om,  at  
udgiften  måtte   ligge  omkring  1500  pr.  person.  Der  blev  udtryk  et  ønske  om,  at   indkvarte-
ringen  skulle  være  af  en  vis  kvalitet  (ikke  vandrehjem  med  køjesenge  fx)  –  og  at  man  var  
villig  til  at  rejse  efter  dette.  
  
Punkter  til  kommende  møder:  -  
•   Efterårsarrangement:  Jacob  Nossell  
•   100  års  jubilæum  

 
Sendes  ud  med  referat:  
•   Justerede  budgetter  for  2018  og  2019  
•   Oversigt  over  alle  udgifter  til  medlemsarrangementer  
•   Udgiftsoverslag  for  regionsbestyrelsesmøder  
•   Bilag  over  ændring  af  forretningsorden  (vedr.  suppleant  til  hovedbestyrelsen)  


